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Zápis z kulatého stolu na téma SOCIÁLNÍ A ZDRAVOTNÍ POLITIKA 

v MČ Praha 21 
 

 

Datum konání: pondělí 3. října 2011 od 18:00 do 20:00 hodin 

Místo konání: zasedací místnost ÚMČ Praha 21 

Přítomni za ÚMČ: 

Iva Hájková – koordinátorka MA21, Jitka Heřmánková – referentka odboru sociálních věcí 

Radka Lipanovičová – vedoucí odboru sociálních věcí, Pavel Roušar – starosta MČ Praha 21 

Přítomno: 12 občanů 

Program: 
1. Proces místní Agendy 21 

2. Současný stav v oblasti sociální a zdravotní v MČ Praha 21 

3. Diskuze nad tématy 

4. Pozitiva v MČ, poděkování 

 

 

Diskuzi moderovala Iva Hájková 

 

Na kulatý stůl byli pozváni všichni lékaři působící v MČ Praha 21, občané, neziskové 

organizace působící v MČ se zaměřením na sociální oblast, vedení Centra sociálních služeb 

v Běchovicích, zástupce komise pro sociální a občanské záležitosti. 

 

Zápis z diskuze: 

 

bod 1) 

Paní Hájková přivítala všechny přítomné občany a představila kolegyně z úřadu MČ a 

starostu MČ. 

Sdělila na základě prezentace informace o procesu MA21, který se městská část rozhodla 

zavádět. Uvedla, že MA21 je proces zapojování veřejnosti, neziskového a soukromého 

sektoru a dalších organizací do zkvalitňování městské části s uplatňováním principů 

udržitelného rozvoje v jeho třech pilířích - ekonomický, sociální a environmentální (rozvoj, 

který má uspokojit současnou generaci a neohrozí tu budoucí).  

V budoucnu tak budou probíhat veřejné diskuze nad různými oblastmi rozvoje MČ, bude 

vytvořen Strategický plán rozvoje MČ na nejméně desetileté období, zpracovány dílčí 

koncepce…, vše v úzké spolupráci s veřejností. 

Kulatý stůl (KS) je součástí série šesti veřejných KS na témata: školství, kultura, volný čas a 

cestovní ruch (datum konání 26. 9.) sociální a zdravotní (3. 10.), životní prostředí (5. 10.), 

doprava (10. 10.), územní a urbánní rozvoj, veřejná správa, informovanost (12. 10.) a majetek, 

bytová politika, veřejná infrastruktura (17. 10.). 

 

bod 2) 

Paní Lipanovičová zhodnotila současný stav v sociální a zdravotní oblasti v MČ.  

Paní Štefková představila činnost občanského sdružení Neposeda, které provozuje 

nízkoprahové zařízení pro dospívající od 11 do 21 let, centrum pro rodinu a komunitní 

centrum v Běchovicích. Seznámila přítomné se záměrem otevření rodičovského centra a 

nízkoprahového klubu v MČ Praha 21. V současné době jsou vyhledávány odpovídající 

prostory. 
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Předala slovo ředitelce Centra sociálních služeb paní Zajacové, která uvedla náplň 

provozování tohoto centra - Dům s pečovatelskou službou U sv. Anny s 27 byty, odlehčovací 

pobyty, terénní pečovatelská služba, kuchyň s rozvozem obědů. 

 

Paní Hájková uvedla některé statistické údaje:  

- počet obyvatel v MČ 9907 

- počet obyvatel ve věku 60 – 70 let: 1115, tj. 11 % 

- počet obyvatel ve věku 70 – 75 let:   246, tj.   2,5 % 

- počet obyvatel ve věku 75 – 80 let:   207, tj.   2,1 % 

- počet obyvatel ve věku 80 – 85 let:   105, tj.   1,1 % 

- počet obyvatel ve věku 85 a více:       92,  tj.   0,9 % 

 

 

bod 3) 

Přítomní diskutovali níže uvedená témata, která vycházejí převážně ze závěrů Ankety 

MČ uskutečněné v červenci a srpnu 2011 a ze záměrů MČ: 

 

 

Téma: Dům pro seniory (denní stacionář, hospic),vznik centra sociálních služeb  

Náměty občanů:  

- podpora vzniku centra sociálních služeb, denního stacionáře, 

- soustředění starších občanů má své výhody a nevýhody, 

výhody: soustředěno poskytování služeb, dostupná péče, individuální práce s klientem, 

mnohdy kvalitnější bydlení, 

nevýhody: soustředěním občanů podobných potřeb intenzivněji vnímají negativní 

dopady (nemoc, smrt…), 

- snažit se podporovat služby, které by byly co nejdéle poskytovány v domácím 

prostředí seniorů,  

- podporovat rozšíření terénních služeb, 

- umožnit snadnou dopravu za soc. i zdr. službami, jejich dostupnost, 

- zjistit na MHMP zastoupení lékařů v MČ, 

- zmapovat zastoupení sociálních služeb v širším okolí. 

 

 

Téma: Koncepce sociálních a zdravotních služeb na území MČ 

Náměty občanů:  

- ochota zapojit se do vytvoření koncepce ze strany lékařů i organizací, 

- Neposeda, o.s. má záměr vyhledávat klienty s potřebností sociálních služeb a 

v poskytnutí konkrétní služby. 

 

Téma: Podpora rodin starajících se o svého seniora 

Náměty občanů: 

- nutná osvěta rodin, jak pečovat o svého seniora,  

- vytvářet tzv. svépomocné skupiny = sdílení stejných zkušeností (např. s péčí o svého 

rodinného příslušníka), 

- podporovat odlehčovací služby terénní nebo pobytové (zastoupit v péči osobu pečující 

o někoho blízkého se sníženou soběstačností). 
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Téma: Propojení generací – hřiště pro mládež i s prvky pro seniory, společné aktivity… 

Náměty občanů: 

- ZŠ zaměřuje tento šk. rok projekty na propojení generací – mládež/senior, 

- realizovat společné aktivity ZŠ a MŠ s Centrem sociálních služeb Běchovice, 

- nutná osvěta od malých dětí o způsobu péče o seniory. 

 

 

Téma: Sociální byty, startovací byty pro mladé 

Náměty občanů: 

- vytvářet byty pro učitele, 

- upozornění na výskyt bezdomovců v mladších věkových skupinách, 

- podpora sociálních a stabilizačních bytů, soustavně pracovat s klienty a jejich 

rodinami, 

- nutnost práce s mladistvými propuštěnými z Dětských domovů, protože mají problém 

začlenit se do společnosti a samostatně vyhledávat bydlení, zaměstnání. 

 

 

Téma: Mateřské centrum, nízkoprahový klub 

Náměty občanů: 

- v současné době jsou vyhledávány prostory, kde by Neposeda, o.s. realizovalo tyto 

aktivity. 

 

Téma: Dostupnost zdravotnických služeb, síť lékařů, fungování zdravotního střediska, 

lékárny, pohotovost 

Náměty občanů: 

- negativní dopady na poskytování zdravotních služeb: interní odd. Vysočany zaniklo, 

omezuje se provoz malých nemocnic,  

- pohotovostní lékárna je nejblíže v Malešicích (Belgická, Plaňanská), 

- uvažovat o možnosti zřízení lékárny poblíž Újezda – Blatov, 

- neurologie a ortopedie v MČ je nedostatečná, 

- chybí imunologie, alergologie, ORL, 

- podporovat dosažitelnost pohotovosti. 

 

 

bod 4) 

Pozitiva: 

- umístění klád podél ul. Čentická z důvodu zamezení parkování aut v obou směrech 

(upozornění na problém nebezpečného pohybu cyklistů po komunikaci), 

- nové hrací prvky na hřišti mezi ul. Čentická a Poříčská, 

- rybník Blatov, pěkné území, 

- vyčištěný les (konají se průběžně brigády), 

- mládež sama zorganizovala Závody na koloběžkách. 

 

 

Starosta MČ a pí Hájková poděkovali všem přítomným za aktivní účast a pozvali je na další 

kulaté stoly. 

 

Zapsala: Iva Hájková 


